
nja umrlih, vrlih tovarišev Kauklerja, Ži-
hra in Strelca. Tovariš Požegar, predsed
nik mariborskega učiteljstva, pozdravi 
navzoče v imenu tega društva. 

Zatem je podal predsednik Rajšp po
ročilo o delovanju Zveze in odbornikov 
Lehrerbunda v prid izboljšanju našega 
gmotnega položaja, katero poročilo se 
vzame po nekaterih pojasnilih z odobrava
njem v znanje. Poudarja se držati strogo 
disciplino, ter ne postopati na lastno pest, 
kakor so to storila nekatera društva z raz
nimi zahvalami. Glede nadaljnega posto
panja odbornikov Lehrerbunda v zadevi 
regul. plač se tem naroča, da se zavzemajo 
krepko za pravice vsega učiteljstva, da se 
ne krajšajo pravice učiteljskim parom ter 
interpelira v Lehrerbundu, zakaj je popu
stil v zadevi odprave tretjinenja poduči
teljskih let. Sklene se, da naj učiteljstvo 
ne piše o regulaciji v nestanovskih listih, 
a dopise v stanovske liste naj pošilja čas
nikarskemu odseku, ki presodi, kar spada 
v javnost. 

Tajnikovo poročilo. 
Tajnik tov. Tomažič poroča, da šteje 

zveza danes v 16 učiteljskih društvih 618 
članov; število je od preteklega leta za 19 
naraslo. Nadalje poda statistiko organizi
ranega in neorganiziranega učiteljstva, iz 
katere je razvidno žalostno dejstvo, da se 
nahaja izven organizacije 28% slovenske
ga učiteljstva, dočim znaša število neor
ganiziranih pri Nemcih le 11.5%. Temu je 
kriva brezbrižnost, ki škoduje našemu 
ugledu. Kako naj zahtevamo ravnoprav
nost z nem. tovariši, ko se ne brigamo za 
organizacijo, ter jih taka množina stoji iz
ven našega delovanja. Na okr. učit. društ
vih je, da temu sramotnemu dejstvu od
pomorejo. Zveza je imela tri odborove 
seje, v katerih se je večinoma razpravljalo 
o našem prepornem vprašanju, o regulaciji 
naših plač. Poleg tega pa si je Zveza s 
svojim taktnim in odločnim nastopom ve
dela pridobiti ugled in spoštovanje pri svo
jih nemških tovarših, tako da se danes ne 
moremo pritoževati čez preziranje nem
ških tovarišev. — Glede uvedbe Widrove
ga »Mojega prvega berila« je podala za 

Zveza slovenskih učiteljev 
in učiteljic na Štajerskem. 

Zveza slov. učiteljev in učiteljic na Šta
jerskem je zborovala v ponedeljek in to
rek po Veliki noči v Mariboru v Narodnem 
domu. 

DELEGACIJSKO ZBOROVANJE. 
Iz delegacijskega zborovanja, ki je 

trajalo v ponedeljek od 3. popoldne do pol 
10. ure zvečer, posnemamo sledeče: 

Predsednikov pozdrav. 
Predsednik tov. Rajšp pozdravi za

stopnike društev najsrčneje ter se spomi

njih uvedbo Zveza okrožnice, žal, niso v 
vseh okrajih vedeli upoštevati vrlin te 
knjige, ter je bil sprejet sklep za uvedbo 
le v 6 okrajih. Čudno je, da je dež. šol. 
svet v Gornjegrajskem okraju naravnost 
prepovedal uvesti to knjigo, dočim ostali 
okraji niso do danes dobili nobene rešitve. 
Ako stori učiteljstvo na letošnjih uradnih 
konferencah svojo dolžnost, je upati, da 
imamo prihodnje leto v rabi to knjigo na 
vseh naših šolah. 

Blagajnikovo poročilo. 
Iz blagajnikovega poročila tov. Gnusa 

je razvidno, da je imela Zveza preteklo 
leto 743 K 08 h dohodkov in 558 K 20 h 
stroškov, torej 184 K 88 h prebitka. Za 
Zvezin sklad je nabranih do danes 633 K 
87 h; tozadevnemu pozivu se je odzvala 
večina učiteljstva. Da so se tudi temu 
davku zopet nekateri odtegnili, bodi njim 
v sramoto tukaj omenjeno. Društva naj na
znanijo imena teh vodstvu, da poznamo na 
tak način zanikrneže ter po potrebi ob
javimo njih imena. — Sklenilo se je, da se 
za Zvezin sklad pobira naprej vsako leto, 
le'to| dokler ne dosežemo 10.000 K, od ka
tere vsote bi se uporabljale obresti v sta
novske namene. Za letos, ko je imel Leh
rerbund izredno stroškov v dosego iz
boljšanja našega gmotnega položaja, po
dari v njega blagajnico Zveza od tega 
sklada 100 K. 

Predlogi in nasveti. 
Dnevni red za občni zbor je sprejet, 

kakor ga je določil odbor, ter se predlaga 
Knafličevo predavanje o 5001etnici usto
ličenja koroških vojvod za Zavezino zbo
rovanje v Pulju. 

O sanaciji Zavezinih listov je razprav
ljal tov. Černej, ter se tozadevno sprejeti 
predlogi pošljejo Zavezi. 

O »Poslovnem redu« Zaveze je govo
ril tov. Brinar ter stavil na podlagi poda
nih izjav okr. društev predloge, ki so bili 
z nekaterimi pripombami sprejeti ter je bil 
tov. Brinar določen, da jih zagovarja pri 
Zavezini glavni skupščini v Pulju. 

O »Gospodarski zadrugi« je poročal 
nje načelnik tov. Černej, da se podjetje 
prav lepo razvija, a bi se lahko še bolje, 

ku bi učiteljstvo imelo več smisla za to 
stvar. 

Izmed predlogov so bili sprejeti: 
1. Delegacijska zborovanja naj so taj

na; pristop imajo le zastopniki društev, 
ki se morajo legitimirati. 

2. Zveza priporoča staj. učiteljstvu 
prav krepki pristop »Društvu za zgradbo 
Učiteljskega konvikta v Ljubljani,« za
eno pa razmišlja o ustanovitvi preprostega 
dijaškega doma za učiteljske otroke v Ma
riboru. 

3. Vodstvo Zveze in Zaveze naj pri
poroča vsem učiteljskim društvom, da se 
sprejme na okr. učiteljskih konferencah po 
»Učit. tiskarni« v Ljubljani izdano K. Wi
drovo »Moje prvo berilo« kot učna knjiga 
v vse slovenske šole vsaj na kmetih. 

4. Vsak učitelj ali učiteljica sme biti 
član drugih učiteljskih društev, ako plača 
pri domačem članarino. 

5. Zaveza in Lehrerbund naj delujeta 
na to, da smejo učiteljice poučevati tudi v 
višjih razredih mešanih šol. 

6. Izrazila se je želja, da se naj odbor
niki v Lehrerbund in v Zavezo volijo iz
med odbornikov Zveze. 

Priporoča se pristop k »Samopomoč« 
in »Selbsthilfe«. 

Volitve. 
Odbor Zveze: Jos. Rajšp, predsednik; 

Ljud. Černej, namestnik; Ivan Tomažič, 
tajnik; Ljudev. Potočnik, namestnik; An
ton Gnus, blagajnik; Anton Ogorelec na
mestnik; odborniki: Janko Knapič, Fran 
Brinar in Avguš. Požegar. 

Pregledovalci računov so: Pavel 
Flere, Fran Voglar in Fran Zupančič. 

Delegati v Lehrerbund so voljeni ta
ko, da ima vsak okraj svojega zastopnika, 
in sicer: Ivan Kelc, Hinko SchelL, Rado
slav Knaflič, Anton Gnus, Jak. Kopic, Ivan 
Tomažič, Anton Ogorelec, Pavel Flere, 
Otilija Feigel, Fran Vrečko, Ivan Koropec, 
Tomo Kurbus. Namestniki: Marijana Luk
nerjeva in Ljudmila Schreinerjeva. 

Delegati za Zavezino skupščino: Ra
doslav Knaflič, Lud. Potočnik in Ivan Leš
nik. 



OBČNI ZBOR. 
V torek, dne 14. aprila vršečega se 

občnega zbora se je udeležilo poleg 150 
učiteljstva nekaj profesorjev in več učite
Ijiščnikov višjih letnikov. 

Predsednik pozdravi lepo število to
varišev in tovarišic ter goste, poudarjajoč, 
da kakor v prirodi se bliža tudi našim sr
cem vesela pomlad, up na boljše čase. Do 
sedaj je veljalo naše delo večinoma izbolj
šanju gmotnega položaja, a v naprej, ko 
smo dosegli ta smoter, posvetiti hočemo 
svoje delovanje vzgoji in izobrazbi izro
čene nam mladine. Predsednik Marib. učit. 
društva izraža veselje, da lahko pozdra
vlja v Mariboru toliko število tovarišev in 
tovarišic, širiteljev prosvete in napredka. 

Jako zanimivo je bilo predavanje g. 
ravnatelja Schreinerja o »Ptičih selcih« in 
»zasledovalcih«, o kateri novi struji na pe
dagoškem polju še marsikateri do sedaj ni 
mnogo razmišljal. G. ravnatelj nam je po
dal natančno sliko o razvoju tega gibanja 
ter je bil h koncu sprejet njegov predlog, 
da Zveza pozove učiteljstvo, naj to giba
nje zasleduje ter izkušnje in nasvete ob
javlja. 

Tovariš Požegar je govoril o »Altru
izmu, njega moči in veljavi v družnem 
življenju«. Navzoči so poslušali z največ
jim zanimanjem njega izvajanja, oprta na 
praktično življenje. Da, več altruizma v 
srca narodov, posebno v srca kruhadajal
cev — in srečni vsi bi bili. Obe predavanji 
sta bili z navdušenjem sprejeti. 

Končno prečita predsednik došle po
zdrave predsednika Zaveze, urednika 
Gangla ter nekaterih štajer. tovarišev in 
zaključi občni zbor. 


